
Gelderland  gaat  met
paintballgeweren  op  tamme
wolf schieten

Hoe schuw zijn de wolven nog?

De provincie Gelderland gaat paintballgeweren gebruiken om een
tamme wolf af te schrikken. Het is de bedoeling dat de wolf zo
weer schuw wordt en minstens dertig meter afstand houdt van
mensen. Vooral een jong exemplaar is nu te nieuwsgierig naar
mensen.

Het gaat om de wolf die recent te zien
was op beelden die waren gemaakt op de
Hoge Veluwe, waarbij hij vlak langs een
gezin liep.

Vorige week is het besluit genomen om paintballgeweren in te
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zetten, zegt de provincie Gelderland: “We hebben te maken met
een wolf die te tam is. Dus we moeten hem afschrikken van
mensen”, zegt een woordvoerder tegen Omroep Gelderland.

De provincie gaat voor het schieten eigen handhavers inzetten.
In de ontheffing is te lezen dat de handhavers herkenbaar
zullen zijn voor het publiek.

In het integraal wolvenplan, dat alle provincies samen in 2019
hebben opgesteld, staat beschreven wat er moet gebeuren met
een probleemwolf. De wolf is internationaal aan alle kanten
beschermd  en  mag  niet  verstoord,  verjaagd  of  afgeschoten
worden. De wet Natuurbeheer geeft wel de mogelijkheid om iets
te  doen  tegen  een  probleemwolf.  Gelderland  heeft  nu
toestemming  verleend  voor  schieten  op  de  wolf  met  een
paintballgeweer.

Parkdirecteur Van Voorst tot Voorst van Nationaal Park De Hoge
Veluwe is niet blij met de maatregel. “Ze willen de beesten
bang  maken,  zodat  ze  mensen  niet  aanvallen.  Het  is  een
schijnoplossing om maar niet te hoeven zeggen: schiet de wolf
maar dood”, zegt Van Voorst tot Voorst.

De Hoge Veluwe zegt wel te zullen meewerken aan de nieuwe
werkwijze.

Aangifte

De beelden van de wolf nabij het gezin leidden tot ophef, net
als  beelden  daarna  van  natuurfotografen  die  een  wolf
omsingelden.

Stichting  De  Faunabescherming  heeft  vorige  week  daarom
aangifte gedaan tegen de directie van Het Nationaal Park De
Hoge Veluwe. Het zou zijn zorgplicht niet nakomen, waardoor
een of meer wolven hun natuurlijke angst voor mensen verliezen
en tam zijn geworden. Het Nationaal Park zegt geen belang te
hebben bij tamme wolven en sprak van een “kansloze missie”.
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Nederland worstelt met de terugkeer van de wolf. Eerder maakte
NOS op 3 daar deze aflevering van de podcast Lang verhaal kort
over

De  wolf  nu  al  gevaarlijk
dichtbij de mens

Hoe schuw zijn de wolven nog?

Nederland,  zeg  niet  dat  u  niet
gewaarschuwd was !
Er gaan al langer verhalen rond van wolven in Nederland, die
steeds dichter bij de mensen komen. Maar dit filmpje moet alle
alarmbellen doen afgaan:

https://twitter.com/i/status/1585145545278251008
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Wat hier gebeurt, is uitgebreid beschreven en voorspeld door
de Canadese Bioloog en jager Valerius Geist (zie hier voor een
samenvatting). Van zijn 7 fasen herhaal ik hier de laatste 3:

De aanvallen op vee worden frequenter. Ook worden meer5.
koeien en paarden hevig verminkt of gedood. Ruiters (of
boeren op de tractor) worden gevolgd en omsingeld, maar
nog niet aangevallen.
De wolf komt steeds dichter bij de mens, snuffelt aan de6.
wandelaar, knabbelt aan zijn kleren, laat zich niet meer
echt verjagen. Het lijkt heel leuk en speels, maar in
werkelijkheid is hij aan het onderzoeken of de mens een
mogelijke prooi is.
In deze fase bereikt de escalatie de top. De aanvallen7.
op de mens zijn nog wat onhandig, en een forse man (type
Canadese houthakker) kan zich nog wel verdedigen, maar
tegen  een  roedel  is  de  mens  kansloos.  Ook  met  een
geweer.

Verder waarschuwt Geist, dat de wolf eerst zal proberen een
kind te pakken.

We mogen dus blij zijn, dat de ouders op dit filmpje terecht
bang  waren  voor  hun  kinderen  en  deze  probeerden  af  te
schermen.

Lees ook in dit artikel wanneer een wolf relatief ongevaarlijk
is voor de mens.

We mogen dus (wederom!) concluderen…….
… dat wanneer er ongelukken gaan optreden, Europa
en de mensen die de wolf welkom heten, niet de
schuld op een ‘probleem-wolf’ kunnen schuiven en
zo de handen in onschuld kunnen wassen, maar het
boetekleed moeten aantrekken. Eventueel kunnen ze
verantwoordelijk gesteld worden. Die wolf doet
immers gewoon wat in zijn aard ligt – zoals
voorspeld door Valerius Geist.
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Paul Bouwmeester

Vragen in Tweede Kamer door
CDA-VVD  en  SGP  over  de
problemen  met  de  wolf  in
Nederland
Vragen van de leden Boswijk (CDA), Van Campen (VVD) en
Bisschop (SGP) aan de Minister van Landbouw, Natuur en
Voedselkwaliteit over het bericht «Wolf blijft zorgen
voor  problemen:  ook  kalveren  en  pony’s  slachtoffer»
(ingezonden 11 oktober 2022). 
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LTO Noord wil dat jacht op
wolf  wordt  toegestaan,
‘steeds meer vee doodgebeten’

Wolven  verjagen  en  zelfs  bejagen  zouden  moeten  worden
toegestaan  om  schapen  en  runderen  te  beschermen.  Daarvoor
pleit land- en tuinbouworganisatie LTO Noord. Er zijn volgens
de organisatie in de noordelijke provincies nu om de haverklap
vooral schapen het slachtoffer van de beschermde dieren.
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Volgens  LTO  Noord  zouden  er  specifieke
gebieden  voor  wolven  moeten  worden
aangewezen. In gebieden waar de wolf niet
goed  kan  leven,  zoals  provincies  met
weinig wild en waar ze dus meer gevaar
vormen voor vee, zou de wolf niet meer
welkom moeten zijn.

LTO Noord wil dat beheer mogelijk wordt: het verjagen van de
wolf of, ‘in uitzonderlijke gevallen’, het toestaan van jacht.

 

Preventieve maatregelen

Boeren nemen zelf preventieve maatregelen, zoals het plaatsen
van rasters, maar die zijn niet genoeg, want de hongerige
wolven  komen  daar  gewoon  overheen.  “Steeds  meer  schapen,
kalveren en andere dieren zijn de afgelopen weken doodgebeten
door wolven”, aldus LTO Noord.

LTO  zegt  dat  de  schapen  en  runderen  vreselijk  worden
toegetakeld door de wolven, die hun prooi vervolgens ook nog
eens grotendeels laten liggen. De regelmatige aanblik van de
gedode dieren wordt ze in het noorden te gortig.

Onrust

“Het is ontzettend pijnlijk om te zien. We willen dat daar wat
aan  gebeurt’,  aldus  LTO  Noord-voorzitter  Dirk  Bruins.  In
Overijssel, Drenthe en Friesland signaleert de club ‘erg veel
onrust onder de lokale gemeenschappen’.

Sinds een jaar of zeven komen er weer wolven voor in ons land
en sinds drie jaar zelfs roedels met jongen.

Bekijk ook: Hek tegen wolven om heel Friesland heen
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Zie ook:

LTO Noord luidt noodklok 
vanwege schade door de wolf
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In de afgelopen weken zijn diverse schapen, kalveren en
andere dieren doodgebeten door wolven. Dit zorgt voor veel

leed bij de dieren. De wolf verwondt de dieren en eet
meestal slechts een stuk van de dieren op. Boeren luiden de

noodklok. LTO Noord roept op om werk te maken van
faunabeheer.

 

Aanwezigheid wolf nu ook in
Noord-Holland vastgesteld
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Het Goois Natuurreservaat heeft bezoek gehad van een
wolf. Op 6 april vond een wandelaar een dode ree in het
Hilversumse  deel  van  dit  natuurgebied.  Ingeseinde
boswachters  dachten  de  verwondingen  te  herkennen  en
hebben DNA-onderzoek laten doen. De uitslag van het
onderzoek kwam op 29 april binnen: de ree is inderdaad
door een wolf gedood.
 
Het is de eerste keer – sinds de wolf terug is in Nederland –
dat uit bewijs blijkt dat de wolf in Noord-Holland is geweest.
Van een nieuw territorium is echter nog geen sprake. Sporen
zoals  uitwerpselen  of  waarnemingen  door  passanten  zijn  er
niet. De wolf kan in een nacht 50 kilometer afleggen, dat
maakt de kans groot dat het dier op doortocht was.
 
Boswachters van het Goois Natuurreservaat (GNR) hebben op een
aantal plekken in het natuurgebied camera’s geplaatst met als
specifiek doel een wolf te filmen. De kans om als bezoeker een
wolf tegen te komen in het GNR is verwaarloosbaar klein. Omdat
wolven schuwe dieren zijn, zullen ze mensen over het algemeen
mijden.
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Gezonde wolven die niet worden geprovoceerd of geen voedsel
hebben gekregen van mensen, vormen geen bedreiging voor de
mens. Mochten bezoekers toch een wolf tegenkomen, dan geeft de
Zoogdierenvereniging de tips om de wolf de ruimte te geven,
zelf kalm te blijven en zo mogelijk foto’s of een video te
maken en deze te sturen naar het Wolvenmeldpunt. Honden kunnen
in die situatie en in die omgeving beter aan de lijn lopen.
 
Gedeputeerde Esther Rommel (Natuur en Landschap): “Dit bezoek
van de wolf toont aan dat het steeds beter gaat met de natuur
in  het  Gooi.  We  hebben  daar  samen  met  het  Goois
Natuurreservaat ook hard voor gewerkt. Het is nu afwachten of
we meer bezoekjes kunnen verwachten.”
 
Karin  Kos,  directeur-  rentmeester  van  het  Goois
Natuurreservaat: “Als natuurbeheerder zijn we verheugd over
het bezoek van een zwervende wolf in onze natuurgebieden. De
wolf is welkom en krijgt bij ons de ruimte om zijn eigen weg
te zoeken.”
 
Elfde provincie
Het is 7 jaar geleden dat de eerste wolf in Nederland werd
gesignaleerd. Sinds 2015 hebben de dieren zich gevestigd in
ons land. Noord-Holland is de elfde provincie waarvan bekend
is dat een wolf op bezoek is geweest. In Gelderland en Drenthe
zijn  wolven  gevestigd.  In  de  overige  provincies,  met
uitzondering van Zuid-Holland, gaat het om de aanwezigheid
voor kortere duur.
 
Waarneming
Om een goed beeld te krijgen van de vestiging van wolven in
Nederland, is het belangrijk om waarnemingen van wolven zo
snel mogelijk door te geven. Dat kan via de website van het
Wolvenmeldpunt van de Zoogdierenvereniging.
 
Contact bij schade
Wolven eten wilde hoefdieren zoals reeën en everzwijnen, maar
kunnen ook schapen aanvallen. Dit kan worden voorkomen door
bij een langstrekkende of gevestigde wolf schapen en geiten
binnen te houden, of ze binnen een elektrische omheining te
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plaatsen. Voor meer informatie over preventieve maatregelen
kan men terecht bij BIJ12. Wanneer u denkt dat uw dier is
aangevallen door een wolf, kan direct contact opgenomen worden
met de uitvoeringsorganisatie van de provincies, BIJ12, Zodat
binnen 24 uur DNA afgenomen kan worden.

Veel  wolvenactiviteit  van
Noord- tot Zuid-Nederland
Bron: Bij12- 6 april 2022

Tussenrapportage wolf november 2021
– 16 februari 2022
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In de periode 1 november 2021 tot 16 februari 2022 zijn bij
het  Wolvenmeldpunt  opvallend  veel  meldingen  van  sporen,
wildcamerabeelden  en  waarnemingen  van  wolven  binnengekomen.
Het  ging  totaal  om  1.567  meldingen.  De  gevestigde  wolven
leggen grote afstanden af binnen hun territoria. Er zijn 18
individuen genetisch aangetoond, waarvan er 3 omgekomen zijn
bij een aanrijding. Dat staat in de tussenrapportage over de
activiteit  van  de  wolf  in  Nederland  die  BIJ12  vandaag
publiceert.

Wolvenpaar Zuidwest-Drenthe en Zuidoost-Fryslân

In deze regio is een wolvenpaar vastgesteld. Dit paar lijkt de
regio van Zuidoost-Fryslân en Zuidwest-Drenthe als kerngebied
te hebben, waarbij een gebied daaromheen betrokken wordt in
het territorium. De wolven trekken gezamenlijk op en eten
samen. Vanwege paarvorming is actieve monitoring opgestart en
zal blijken of er sprake is van roedel vorming.

Veluwe

Ook blijkt uit verschillende waarnemingen dat de gevestigde
wolven op de Noord-Veluwe volop in beweging zijn binnen het
hele territorium. Ze leggen daarbij grote afstanden af. Dit is
normaal gedrag in de winterperiode. Het aantal te bejagen
wilde prooien is dan relatief laag, waardoor het territorium
op zijn grootst is. Omdat er in de zomermaanden meer jonge
prooidieren zijn, is het eenvoudiger jagen voor wolven. Het
territorium wordt dan weer verkleind tot het kerngebied, waar
de  welpen  geboren  en  grootgebracht  worden.  Verschillende
nakomelingen van de roedel van de Noord-Veluwe zijn op zoek
naar  een  eigen  territorium,  zo  blijkt  uit  verschillende
waarnemingen als keutels en camerabeelden.

Zuid-Nederland

Ook  in  de  regio  Zuidwest-Brabant  en  Zeeland  is  veel
wolfactiviteit waargenomen. In Noord-Brabant zijn in totaal
zes verschillende wolven waargenomen. De wolf die zich een



tijd geleden gevestigd had op De Groote Heide is gesignaleerd
in  Duitsland.  Het  is  niet  zeker  of  deze  wolf  Nederland
definitief verlaten heeft.

Aanrijdingen

In de afgelopen periode hebben vier aanrijdingen met wolven
plaatsgevonden. Waaronder twee Vlaamse welpen. Eén wolf heeft
de aanrijding overleefd, want drie weken later is zijn DNA
aangetroffen bij een schademelding.

Wolvendata (schademeldingen en cijfers)

BIJ12 ontving 152 meldingen van vermoedelijke wolvenschade aan
landbouwhuisdieren. In 112 gevallen is bevestigd dat dit om
een wolf ging. Bekijk hier direct de laatste schademeldingen-
en de bijbehorende DNA-uitslagen van de afgelopen periode.

Samenwerking

BIJ12  is  de  organisatie  die  namens  provincies  de
beleidsuitvoering van het dossier van de wolf verzorgt. Dit
heeft onder andere betrekking op monitoring en afhandeling van
tegemoetkoming in schade. Dit bericht is tot stand gekomen met
medewerking  van  Zoogdiervereniging  (monitoring
Wolvenmeldpunt), Wageningen University & Research (WENR, DNA-
analyses)  en  het  CEwolf  consortium  (Centraal  Europese
wolvenpopulatie, internationale uitwisseling genetische data).

Schapenhouders  Drenthe  zijn
klaar met wolf: ‘Het is een
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lustmoordenaar’

Bron: NOS

Enkele schapenhouders in Zuidwest-Drenthe overwegen hun kudde
weg te doen omdat ze genoeg hebben van wolvenaanvallen. Vijf
schapenhouders  zijn  de  afgelopen  maanden  bij  tientallen
aanvallen gezamenlijk bijna zeventig schapen verloren, meldt
RTV Drenthe.

Lammert Koeling zegt er moedeloos van te worden. Een wolf viel
zijn kudde afgelopen weekend voor de zevende keer aan. “Toen
ik zondagochtend in de wei kwam, zag ik dat hij de strot had
doorgebeten van een schaap. Verder doet hij er niets mee. Hij
eet er niet van”, zegt hij tegen de regionale omroep. Koeling
spreekt van een lustmoordenaar.

Hij vraagt zich hardop af of hij maar moet stoppen met schapen
houden. “Ik ben 73 jaar en heb al 50 jaar schapen. Ik heb dit
nog als hobby.” Als voorlopige oplossing heeft hij zijn dieren
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15 kilometer verderop gezet. Daar is de wolf nog niet geweest,
zegt hij. “Ik hoop dat het goed gaat nu. Je gaat iedere morgen
weer heen en vraagt je af: hoe zou het zijn vanochtend? Nu
lopen ze hier. Maar dat geeft geen garantie.”

Wolfwerend raster
Koeling heeft de dieren achter twee stroomdraden gezet, maar
dat is niet genoeg om een wolf tegen te houden. Volgens hem
hebben  andere  schapenhouders  wel  een  wolfwerend  raster
geplaatst en andere maatregelen genomen zoals een hond en een
ezel bij de schapen. “En toch blijft de wolf toeslaan”, aldus
Koeling.

Zijn zoon Erwin heeft meer dan duizend schapen, verdeeld over
23 percelen. Hij verloor acht schapen in de afgelopen paar
maanden. Maar de dieren verplaatsen gaat niet zomaar omdat hij
dan  ook  zijn  wolfwerende  hek  moet  verplaatsen  en  dat  is
kostbaar. “Ik krijg 20.000 euro subsidie voor mijn hek en dat
lijkt veel, maar het is veel te weinig. De arbeid wordt niet
vergoed. Mijn inkomsten stijgen niet. Het levert zo niets meer
op.”

‘Ik zet ze op Marktplaats’
Ook de schapen van Stefan Worst zijn de afgelopen tijd zeven
keer aangevallen. Bij de laatste aanval kwam een schaap om het
leven en twee andere waren bijna dood. Uit frustratie zei hij
tegen  zijn  vader  dat  hij  zijn  kudde  op  Marktplaats  gaat
zetten.  Zijn  vriendin  plaatste  een  emotioneel  bericht  op
Facebook.  “Mijn  vriend  bleef  aanval  na  aanval  positief,
hoopvol en op zoek naar oplossingen. Maar toch zag ik vandaag
na de zevende aanval de radeloosheid toeslaan.”

Een  schadevergoeding  hebben  de  schapenhouders  nog  niet
ontvangen, terwijl zij de aanvallen in oktober en november al
hebben  gemeld.  Bij12,  dat  provincies  ondersteunt  met  de



uitvoering van wettelijke taken, erkent dat de termijn van zes
weken niet altijd wordt gehaald. Dat komt omdat er regelmatig
losse eindjes zijn in dossiers, zoals bij gewonde of vermiste
dieren.  En  soms  komt  de  factuur  van  een  dierenarts  of
destructiebedrijf  te  laat  binnen.

“We begrijpen de frustratie en vragen waarom dit zo lang moet
duren,  maar  tegelijkertijd  vraagt  dit  proces  wel  om
nauwkeurigheid  en  zijn  er  veel  verschillende  schijven  bij
betrokken”, zegt een woordvoerder van Bij12.

‘Afschieten geen optie’
De provincie Drenthe heeft een wolvenconsulent aangesteld die
schapenhouders advies gaat geven over preventieve maatregelen.
Volgens de omroep begint die volgende maand. Wat er nu precies
met de wolven moet gebeuren is niet helemaal duidelijk, maar
volgens de gebiedscommissie is afschieten geen optie.

“Ik  denk  dat  de  grens  pas  is  bereikt  als  de  wolf  heel
gevaarlijk gedrag vertoont richting mensen of in de stedelijke
omgeving gaat opereren. Dan kom je in de problemen. Maar op
dit moment denk ik dat er binnen de wetgeving niks mogelijk
is”, zegt een woordvoerder.

Geen prooidieren
Platform  Wolven  in  Nederland  erkent  het  probleem  van  de
Drentse schapenhouders. “We zien dat de huidige situatie voor
schapenhouders echt heel lastig is”, zegt een woordvoerder.
“We moeten als maatschappij wennen aan het feit dat de wolf
weer terug is. We zijn verleerd welke maatregelen we moeten
nemen nu ze hier weer rondlopen.”

De woordvoerder ziet in dat er een acuut probleem is voor de
houders van wie de dieren worden doodgebeten. Maar omdat de
wolf  een  beschermd  dier  is,  is  er  geen  snelle  makkelijke



oplossing, zegt hij. “Zeker in Drenthe niet, omdat daar een
beperkt aantal prooidieren leeft. Op de Veluwe lopen zwijnen
en herten rond zodat de wolf gevarieerd kan eten. Je kunt je
daarom afvragen of er zwijnen moeten worden toegelaten in
Drenthe, maar dat is een politieke keuze.”

Bekijk ook: 26 schapen toch gebeten door
wolf, allemaal dood

https://nos.nl/artikel/2245323-26-schapen-toch-gebeten-door-wolf-allemaal-dood
https://nos.nl/artikel/2245323-26-schapen-toch-gebeten-door-wolf-allemaal-dood

